
4 LATA INWESTYCJI I ROZWOJU 
JEST STRATEGIA, SĄ EFEKTY





Szanowni Państwo,
publikacja, którą trzymają Państwo 
w rękach, podsumowuje 4 lata prac 
rządu w obszarze inwestycji i rozwoju. 
Nie przywiązujemy się do szyldów 
ministerialnych, bo te nie tylko 
zmieniały się w trakcie kadencji, ale 
przede wszystkim chcemy na dobre 
zerwać z Polską resortową. Skupiamy 
się na konkretnych zadaniach, które 
od końca 2015 roku koordynowało 
najpierw Ministerstwo Rozwoju, a potem 
Ministerstwo Inwestycji i Rozwoju.

Celowo nadaliśmy broszurze strukturę 
kilku osi czasu, na których prezentujemy 
najważniejsze wydarzenia w pięciu 
obszarach: wsparcie inwestycji, 
rozwój małych ojczyzn, współpraca 
międzynarodowa, bezpieczeństwo i jakość 
życia polskich rodzin oraz równe szanse 
dla osób z niepełnosprawnościami czy 
seniorów. Chcemy w ten sposób pokazać, 
że do miejsca, w którym jesteśmy, 
doprowadził nas ciąg precyzyjnie 
zaplanowanych wydarzeń, bo żeby 
sensownie działać, trzeba mieć dobry plan. 

Ten plan to nic innego jak Strategia 
na rzecz Odpowiedzialnego Rozwoju, 
która zmieniła sposób zarządzania 
państwem i gospodarką. Przed 2016 
rokiem rozwijaliśmy się na podstawie 
modelu polaryzacyjno-dyfuzyjnego, który 
w uproszczeniu oznaczał, że pieniądze 
na rozwój powinny iść przede wszystkim 
do największych miast. Stamtąd rozwój 
miał się samoistnie rozprzestrzenić po 
całym kraju. Dzisiaj już wiemy, że takie 
podejście jest mrzonką. Postawiliśmy na 
równomierny rozwój Polski i położyliśmy 
nacisk na to, by z owoców wzrostu 
korzystali wszyscy Polacy. Celujemy w to, 
by w sensie gospodarczym, społecznym, 
środowiskowym czy terytorialnym 
mówienie o Polsce A i B, Polsce 

wschodniej i Polsce zachodniej, bogatych 
metropoliach i ubogich miasteczkach 
nie miało podstaw. Dlatego realizujemy 
model rozwoju zrównoważonego.

A wszystko zaczęło się w lutym 2016 
roku od prezentacji Planu na rzecz 
Odpowiedzialnego Rozwoju. Niektórzy 
próbowali kpić z „pakietu slajdów”. Rok 
później plan przyjął formę oficjalnej strategii 
rządowej. Znów wielu wieszczyło, że budżet 
nie wytrzyma zwiększonych wydatków, 
że nie stać nas na wielkie inwestycje 
przy dużych wydatkach społecznych, 
że gospodarka ostro wyhamuje. 

Żadna z tych kasandrycznych wizji nie 
okazała się prawdziwa. Okazało się za 
to, że wydatek na cele społeczne może 
być inwestycją. Dzisiaj, dzięki mądrej 
polityce gospodarczej wykorzystującej 
wszystkie zasoby, uszczelnieniu podatków 
i właśnie inwestycjom w ludzi, Polska 
jest jednym z najszybciej rozwijających 
się krajów UE. Nasz wzrost gospodarczy 
w 2018 roku wyniósł 5,1%, a zdecydowana 
większość międzynarodowych instytucji 
i banków prognozuje, że w 2019 roku 
będziemy rozwijać się w granicach 4-5%. 
Co najważniejsze, ze wzrostu korzystają 
Polacy. Od 2015 roku o ponad 300 zł 
wzrósł dochód rozporządzalny na osobę, 
czyli to, co de facto mamy w portfelach. 
Pensja minimalna w 2020 roku wzrośnie 
o 850 zł w stosunku do 2015 roku,
a bezrobocie jest najniższe w historii.
Cieszę się, że resort, którym kieruję, mógł
dołożyć swoją cegiełkę do tego sukcesu.

Zapraszam Państwa do krótkiej 
podróży w czasie. 

Proszę przewrócić stronę. 
Przyjemniej lektury!

Jerzy Kwieciński – Minister 
Finansów, Inwestycji i Rozwoju



Strategia na rzecz  
Odpowiedzialnego  
Rozwoju w liczbach
JEST. BYŁO.

Wzrost gospodarczy w Polsce 
w 2018 roku – 5,1%

Wzrost gospodarczy w Polsce 
w 2015 roku – 3,8%

Średnioroczny wzrost gospodarczy 
w Polsce w latach 2016-2018 – 4,4%

Średnioroczny wzrost gospodarczy 
w Polsce w latach 2012-2015 – 2,5%

Dochód rozporządzalny na osobę 
w 2018 roku – 1693 zł

Dochód rozporządzalny na osobę 
w 2015 roku – 1386 zł

Przeciętne wynagrodzenie  
w gospodarce narodowej  
w 2018 roku – 4585,03 zł

Przeciętne wynagrodzenie 
w gospodarce narodowej 
w 2015 roku – 3408,62 zł

Płaca minimalna 
w 2019 roku – 2250 zł

Płaca minimalna 
w 2015 roku – 1750 zł

Liczba mieszkań na tysiąc osób 
w połowie 2019 roku – 383

Liczba mieszkań na tysiąc osób 
w 2015 roku – 367

Stopa bezrobocia  
w lipcu 2019 roku – 5,2%

Stopa bezrobocia  
w lipcu 2015 roku – 10,0% 

Stopa zatrudnienia osób w wieku 
20-64 na koniec 2018 roku – 72,2%

Stopa zatrudnienia osób w wieku 
20-64 na koniec 2015 roku – 67,8%

PKB na mieszkańca Polski w relacji 
do  redniej UE w 2018 roku – 71%

PKB na mieszkańca Polski w relacji 
do średniej UE w 2015 roku – 68%

Dochody budżetu państwa 
w 2018 roku – 380 mld zł

Dochody budżetu państwa 
w 2015 roku – 289 mld zł

Wartość inwestycji (nakłady brut-
to na środki trwałe) w 2018 roku 

– 384,7 mld zł

Wartość inwestycji (nakłady brut-
to na środki trwałe) w 2015 roku 
– 361,5 mld zł



Od tego 
wszystko 
się zaczęło

Rząd ma biznesplan…

Wszystkie teorie zarządzania mówią, że podstawą 
działania powinien być plan. Dobry plan, który 
zawiera diagnozę i propozycje rozwiązań. 
Biznesplanem rządu jest Strategia na rzecz 
Odpowiedzialnego Rozwoju, którą Rada Ministrów 
przyjęła w lutym 2017 roku. To bardzo konkretny 
dokument, w którym można znaleźć prawie 200 
najważniejszych projektów rządu na najbliższe 
lata (na przykład Centralny Port Komunikacyjny, 
Konstytucja Biznesu, Program dla Śląska), ponad 
70 wskaźników i kilkaset mniejszych działań. Jaki 
jest ich wspólny mianownik? Więcej pieniędzy 
w portfelach Polaków i równomierny rozwój 
naszego kraju. Na koniec kadencji rządu strategia 
jest wdrożona w około 50%, a bilion złotych z 
pieniędzy publicznych (z przewidzianych 1,5 biliona 
złotych) już pracuje w gospodarce.

…a biznesplan ma koordynatora

Zima na przełomie 2017 i 2018 roku obfitowała 
w gorące wydarzenia na scenie politycznej. 
Wraz ze zmianą premiera zmieniło się też 
ministerstwo, które trzyma rękę na gospodarczym 
pulsie Polski. Koordynatorem Strategii na rzecz 
Odpowiedzialnego Rozwoju zostało Ministerstwo 
Inwestycji i Rozwoju, a szefem ministerstwa 
– Jerzy Kwieciński. W styczniu do zadań nowego 
urzędu włączono budownictwo, mieszkalnictwo 
i zagospodarowanie przestrzenne. „To naturalna 
konsekwencja podziału zadań: budownictwo 
równa się inwestycje, a inwestycje w większości 
przypadków związane są z budownictwem” – mówił 
wtedy minister Jerzy Kwieciński, który w kwietniu 
2018 roku został przewodniczącym Rządowej Rady 
Monitorowania Projektów Strategicznych. Można 
zapytać: po co nowe ministerstwo i po co nowa 
rada? Na rozwój Polski pracuje wiele instytucji. 
Potrzebne jest centrum zarządzania, które to 
wszystko skoordynuje.





Zadbaliśmy 
o pieniądze 
na największe 
inwestycje
Rozwój i inwestycje są jak poranek i kawa 
– dwa nierozłączne elementy. To proste 
– rozwój jest tam, gdzie są inwestycje, 
a inwestycje powstają w państwie, które się 
rozwija. Mimo że zaczęło się od ratowania 
unijnych miliardów, dziś jesteśmy w miejscu, 
którego wielu nam zazdrości. Bogacimy 
się i potwierdzają to dane gospodarcze. 
Prowadzimy negocjacje z Komisją Europejską 
na temat nowego budżetu i walczymy o jak 
najlepsze warunki dla kolejnych inwestycji. 
Patrzymy też dalej, dlatego poszukujemy 
innych źródeł finansowania inwestycji.  
Przez ostatnie cztery lata rozwijaliśmy 
partnerstwo publiczno-prywatne 
i korzystaliśmy z tak zwanego Planu 
Junckera. W tym drugim przypadku 
jesteśmy europejskim liderem.  
W tym pierwszym gonimy liderów. 
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grudzień 2015

■■ ■Uratowaliśmy  
30 miliardów złotych 
z budżetu UE 2007-2013

W listopadzie 2015 roku wciąż mieliśmy 
nierozliczone 30 miliardów złotych z funduszy 
unijnych na lata 2007-2013, a ostateczny termin 
ich wykorzystania upływał 31 grudnia. Mało czasu, 
prawda? Przez półtora miesiąca, do ostatnich chwil 
2015 roku, prowadziliśmy akcję ratunkową.  
Dzięki dobrej współpracy z Komisją Europejską 
udało się uratować te pieniądze. Veni, vidi, vici. 
Mieliśmy dodatkowy powód, by w sylwestrową noc 
otwierać szampana.

luty 2016

■■ ■Nasze ministerstwo zostało 
koordynatorem Planu 
Junckera w Polsce

Do dziś żartujemy, że na początku 2016 roku 
z Planem Junckera byliśmy w proszku. Dosłownie 
i w przenośni. Nie dość, że tylko jedna inwestycja 
w Polsce miała wtedy zapewnione finansowanie 
z tego źródła, to była to właśnie fabryka mleka 
w proszku. Niby wszyscy wiedzieli, że są duże 
pieniądze do wzięcia, ale brakowało koordynatora. 
Ta rola przypadła naszemu ministerstwu. Od tamtego 
czasu prowadzimy listę inwestycji rządowych 
do sfinansowania z Planu Junckera, pomagamy 
w rozmowach z Europejskim Bankiem Inwestycyjnym 
i informujemy o możliwościach. Dziś zajmujemy piąte 
miejsce w UE pod względem wartości zatwierdzonego 
wsparcia. Mamy w Planie Junckera ponad 40 dużych 
inwestycji i tysiące mniejszych projektów. Ich wartość 
to 60 miliardów złotych!
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grudzień 2016

■■ ■Pękła stówa! Inwestycje 
z dofinansowaniem unijnym 
warte 100 miliardów złotych

Na zakończenie 2016 roku dostaliśmy miły prezent. 
W grudniu „pękło” pierwsze 100 miliardów złotych 
w inwestycjach unijnych. To wartość 9,4 tysiąca 
przedsięwzięć, które dostały dofinansowanie 
z funduszy europejskich. Dzięki temu rozruszaliśmy 
koło zamachowe, które do dzisiaj napędza 
inwestycyjny silnik polskiej gospodarki. Nie było 
łatwo, bo niewiele inwestycji zostało wcześniej 
przygotowanych. Gdyby było inaczej, wynik mógłby 
być o wiele lepszy. Mimo trudności w nowy rok 
weszliśmy z przytupem. Powodów do dumy było 
wiele, a pracy do wykonania jeszcze więcej.

maj 2017

■■ ■Nasz akcent w Konstytucji 
Biznesu. Uprościliśmy 
fundusze unijne

Nowelizacja ustawy o zasadach realizacji 
programów w zakresie polityki spójności – wiemy, 
brzmi strasznie, ale wierzcie nam, wcale taka nie 
jest! Pod koniec maja rząd przyjął dokument, który 
stworzyliśmy. Zaproponowaliśmy na przykład 
powołanie Rzecznika Funduszy Europejskich, 
który zająłby się uproszczeniami w funduszach, 
konkursy zostały podzielone na rundy, a tak zwana 
papierologia – znacznie zmniejszona. Nasza ustawa 
jest elementem Konstytucji Biznesu – pakietu 
ustaw, który wprowadził gruntowną reformę prawa 
gospodarczego.
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lipiec 2017

■■ ■Przygotowaliśmy stanowisko 
rządu w sprawie funduszy 
unijnych po 2020 roku

Po co fundusze unijne na kolejne lata? Jak powinny 
być dzielone? Kto powinien z nich korzystać? 
To wszystko znalazło się w naszym stanowisku. 
W połowie 2017 roku debata o nowym rozdaniu 
unijnych funduszy dopiero się rozkręcała, ale my 
chcieliśmy być gotowi do poważnych rozmów jak 
najszybciej. Naszym zdaniem polityka spójności 
wciąż ma być kluczową polityką inwestycyjną UE, 
stanowić ważną część unijnego budżetu, a środki 
powinny być rozdzielane przede wszystkim według 
PKB per capita, czyli im mniej rozwinięty region, 
tym więcej pieniędzy.

lipiec 2017

■■ ■Stworzyliśmy politykę 
rozwoju PPP

Każdy, kto inwestował na giełdzie, wie, 
że ulokowanie pieniędzy w akcjach jednej 
spółki to spore ryzyko. Tak samo my uważamy, 
że budżet i fundusze unijne nie mogą być jedynymi 
źródłami finansowania inwestycji. Partnerstwo 
publiczno-prywatne (PPP) pozwala wykorzystać 
wiedzę i doświadczenie firm w inwestycjach 
publicznych, takich jak szkoły, przychodnie czy 
sądy. „Polityka Rządu w zakresie rozwoju PPP”, 
którą przygotowaliśmy i którą w lipcu 2017 
roku przyjęła Rada Ministrów, to jasny sygnał 
dla rynku, że rząd chce rozwijać PPP. Co jeszcze 
robimy dla PPP? Stworzyliśmy bazę planowanych 
projektów, przeszkoliliśmy ponad 2,3 tysiąca osób, 
opublikowaliśmy zbiór praktycznych porad, jak krok 
po kroku przygotować projekt.
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wrzesień 2017

■■ ■Stówka to za 
mało! Inwestycje 
z dofinansowaniem unijnym 
warte 200 miliardów złotych

100 miliardów to za mało, całe 200 by się zdało 
– taką przyśpiewkę nuciliśmy we wrześniu 2017 
roku. Nasz system informatyczny pokazał wtedy, 
że taką wartość osiągnęło 22,5 tysiąca inwestycji 
współfinansowanych z budżetu UE na lata 
2014 - 2020. Co sfinansowaliśmy z tych pieniędzy? 
Na przykład budowę dróg w Krakowie, Gliwicach, 
Bydgoszczy, Lesznie i Tarnowie, inwestycje w sieci 
szerokopasmowe w całej Polsce czy wspólną 
polsko-słowacką trasę turystyczną.

kwiecień 2018

■■ ■Pierwsza rządowa 
inwestycja PPP 
oddana do użytku 

Rząd i biznes mogą się lubić. Dowodem 
na to jest nowy gmach Sądu Rejonowego 
w Nowym Sączu. Jest to pierwsza inwestycja 
zrealizowana w formule PPP, w której 
podmiotem publicznym jest Skarb Państwa. 
Dodatkowo budynek został oddany na pół 
roku przed planowanym terminem! Chcemy, 
żeby rządowych inwestycji w PPP było więcej, 
bo do tej pory była to domena samorządów. 
Zrobiliśmy wiele, by tak się stało. Zmieniliśmy 
między innymi ustawę o PPP. Pracujemy też 
nad inwestycjami w tej formule, między innymi 
budową kilku odcinków drogi S6.
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kwiecień 2018

■■ ■Rozpędziliśmy 
fundusze. Inwestycje 
z dofinansowaniem unijnym 
warte 300 miliardów złotych

Wiosna 2018 roku oprócz słońca, zwycięstw 
Kamila Stocha w Pucharze Świata i łódzkiego 
koncertu 30 Seconds to Mars przyniosła kolejny 
krok milowy w funduszach unijnych – przy ich 
wsparciu rozkręciliśmy 35 tysięcy inwestycji 
wartych 300 miliardów złotych. Kolejną „stówkę” 
zainwestowaliśmy między innymi w budowę dwóch 
odcinków II linii metra w Warszawie, odnawialne 
źródła energii i wyposażenie szpitali, w tym 
Centralnego Szpitala Klinicznego w Łodzi i Szpitala 
Klinicznego numer 1 w Katowicach.

maj 2018

■■ ■Komisja Europejska 
przedstawiła propozycje dla 
polityki spójności po 2020 roku

Ile dla Polski? Takie pytanie najczęściej padało na 
spotkaniach Polaków przy grillu podczas niezwykle 
długiej majówki 2018 roku. No dobrze, żartujemy, 
tematy były pewnie nieco inne, ale nie zmienia to 
faktu, że w naszym ministerstwie propozycja Komisji 
Europejskiej nieco ochłodziła atmosferę. Komisja 
zaproponowała mniej funduszy unijnych na lata  
2021-2027 dla Polski i innych krajów Europy  
Środkowo-Wschodniej, w dużym stopniu na rzecz 
bogatszych krajów południowych. Ta propozycja 
spotkała się z naszym sprzeciwem.  
Mimo sukcesów gospodarczych, jeszcze nie jesteśmy 
tak bogaci, jak nasi zachodni partnerzy.  
Dlatego walczymy o sprawiedliwy podział środków.
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listopad 2018

■■ ■■Polska inwestycja 
w sieć szerokopasmową 
doceniona w Europie

Naj do sześcianu – tak w skrócie można opisać 
projekt budowy sieci szerokopasmowej w Polsce. 
To jedna z najlepszych, największych i najbardziej 
skomplikowanych inwestycji tego typu w historii UE. 
Lubimy być pionierami, a jeszcze bardziej lubimy, 
gdy udaje nam się przetrzeć nowe szlaki. Skąd 
mamy pewność, że ten pionierski projekt to sukces? 
Bo zajął pierwsze miejsce w organizowanym 
przez Komisję Europejską konkursie European 
Broadband Awards (EBA). Szerokopasmowa sieć 
przyniesie dotychczas wykluczonym regionom 
nowe szanse i możliwości rozwoju – bo rozwój jest 
tam, gdzie jest internet!

grudzień 2018

■■ ■Instrument Łącząc Europę 
i nasz sukces negocjacyjny 

W grudniu, kiedy większość osób robiło już 
świąteczne zakupy i porządki, my walczyliśmy 
w Radzie UE o warunki porozumienia 
instrumentu Łącząc Europę (CEF). To jedno 
ze źródeł, z którego pieniądze unijne 
płyną na największe i najważniejsze 
inwestycje infrastrukturalne. Udało się! 
Co wynegocjowaliśmy? Między innymi wyższe 
poziomy dofinansowania, włączenie odcinków 
Via Carpatia oraz wpisanie Centralnego Portu 
Komunikacyjnego do sieci TEN-T, co sprawi, 
że będzie można finansować te ważne 
inwestycje z funduszy unijnych.
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luty 2019

■■ ■Osiągnęliśmy wstępny 
kompromis w sprawie 
funduszy UE 2021-2027

Kolejny zimowy miesiąc, a na korytarzach unijnych 
instytucji ponownie niemiłosierny upał. Wszystko 
za sprawą gorącej dyskusji o funduszach unijnych 
na lata 2021-2027. Po długich bojach mogliśmy 
świętować sukces. Udało się wywalczyć wstępny 
kompromis w kilku ważnych dla Polski kwestiach. 
Z funduszy unijnych będzie można finansować 
na przykład gazociągi, zakup pociągów oraz 
inwestycje, które mają poprawić bezpieczeństwo 
na lotniskach. W pierwotnej wersji rozporządzeń, 
które Komisja Europejska przedstawiła w maju 
2018 roku, nie było takiej możliwości.

marzec 2019

■■ ■Rozliczyliśmy wszystkie 
programy na lata 2007-2013

Wiosną tego roku zamknęliśmy rozdział pod 
tytułem „fundusze UE 2007-2013”. Zamykając 
program dla województwa mazowieckiego, 
oficjalnie rozliczyliśmy wszystkie krajowe 
i regionalne programy z budżetu 2007-2013. 
Pierwszym był program Pomoc Techniczna, 
czyli pieniądze na „oliwienie” funduszowej maszyny. 
Zamknęliśmy go już w lipcu 2017 roku. Niedługo 
potem rozliczyliśmy największy program w historii 
UE – Infrastrukturę i Środowisko. To dzięki niemu 
28 miliardów euro przeznaczono na 3,3 tysiąca 
inwestycji infrastrukturalnych. Wśród programów 
regionalnych liderem wyścigu zostało województwo 
opolskie.
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czerwiec 2019

■■ ■Kolejna stówa. Inwestycje 
z dofinansowaniem unijnym 
warte 400 miliardów złotych

W czerwcu zaczynają się wakacje, a wraz z nimi 
coraz częściej podróżujemy. Ostatnio modnym 
kierunkiem wśród Polaków jest… Polska właśnie! 
Podczas takich podróży nie raz i nie dwa można się 
natknąć na projekty oznaczone hasłem „powstało 
przy wsparciu funduszy unijnych”, a takich 
inwestycji od czerwca jest już ponad 50 tysięcy. 
Ich całkowita wartość również w czerwcu 
przekroczyła 400 miliardów złotych! Ale to nie 
wszystkie dobre informacje, które napłynęły do nas 
w tym miesiącu. Kolejną z nich była ta, że budowa 
tunelu w Świnoujściu dostanie dofinansowanie 
z UE. Będzie to wsparcie w wysokości 776 milionów 
złotych.

lipiec 2019

■■ ■Mamy założenia 
Umowy Partnerstwa

„To był maj, pachniała Saska Kępa” – śpiewała 
Maryla Rodowicz. Nam w maju pachniało raczej 
wielkimi pieniędzmi. Rozpoczęliśmy wtedy 
nieformalny dialog z Komisją Europejską. 
Przez pięć tygodni odbywały się spotkania, 
które miały na celu wstępne uzgodnienie, 
na co będziemy mogli wydać miliardy dla 
Polski na lata 2021-2027. Naszą propozycję 
przedstawiliśmy w założeniach Umowy 
Partnerstwa, które znajdziecie na naszych 
stronach internetowych.





Rozwijaliśmy 
nasze małe 
ojczyzny

Nasze województwa są trochę jak ludzie. 
Tak jak każdy człowiek ma swoje zalety 
i wady, tak regiony Polski mają swoje mocne 
strony i specyficzne problemy. Podkarpackie 
specjalizuje się na przykład w przemyśle 
lotniczym, warmińsko-mazurskie w produkcji 
mebli, a dolnośląskie w technologiach 
informacyjno-komunikacyjnych. Nie ma 
jednego szablonu dla wszystkich i mądra 
polityka rozwoju bierze to pod uwagę. 
Stworzyliśmy taką politykę. Daliśmy 
małym ojczyznom impuls do działania. 
Uruchomiliśmy programy dla Śląska 
i Bieszczad. Uwolniliśmy potencjał miast 
średnich. Odpowiedzieliśmy na potrzeby 
zgłaszane przez lokalne społeczności 
między innymi za pomocą finansowania 
budowy dróg i mostów. Wszystko po to, 
by nasze małe ojczyzny kwitły. 
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kwiecień 2017

■■ ■Stworzyliśmy specjalny 
program dla miast średnich

U podstaw Pakietu dla Miast Średnich legło 
przekonanie, że Bartoszyce, Dębica czy Ząbkowice 
Śląskie mają prawo rozwijać się tak samo prężnie 
jak Warszawa, Poznań czy Wrocław. Zaczęliśmy 
od diagnozy, którą przygotowała dla nas Polska 
Akademia Nauk. Okazało się, że w Polsce jest 
255 miast średnich, a 122, czyli prawie połowa 
z nich, słabną gospodarczo. Nasz pakiet pomaga 
im inwestować i tworzyć warunki dla inwestycji. 
Skorzystało z niego już 139 podmiotów – firm, 
samorządów, uczelni.

czerwiec 2017

■■ ■Uruchomiliśmy Partnerską 
Inicjatywę Miast

W 1505 roku sejm obradujący w Radomiu uchwalił 
konstytucję Nihil Novi („nic nowego” lub „nic o nas 
bez nas”). Przyjmuje się, że wtedy rozpoczęła 
się demokracja szlachecka w Polsce – szlachta 
zagwarantowała sobie przywilej, że żadne nowe 
prawo nie będzie uchwalone bez sejmu. Partnerska 
Inicjatywa Miast jest takim nihil novi polityki 
miejskiej. To platforma współpracy samorządów, 
które wymieniają się pomysłami, dobrymi 
praktykami i wspólnie dochodzą do najlepszych 
rozwiązań. Polityka miejska powstaje z ich udziałem. 
Nic o nich bez nich.
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grudzień 2017

■■ ■Program dla Śląska 
wystartował

Co łączy Śląski Uniwersytet Medyczny, budowę 
autostrady A1 i projekt Młodzi na rynku pracy, 
dzięki któremu 26 tysięcy osób znalazło 
zatrudnienie? To wsparcie z Programu dla Śląska, 
największej inicjatywy polityki regionalnej III RP. 
Program to 55 miliardów złotych na innowacje, 
drogi, ochronę środowiska i wiele, wiele więcej. 
Ponad trzy czwarte tych pieniędzy już pracuje 
w gospodarce. Wiemy, że Śląsk jest regionem ludzi 
pracowitych i dumnych, którzy nie oczekują nagród. 
Chcą, żeby ktoś, kto patrzy na Polskę z Warszawy, 
potraktował ich uczciwie i z szacunkiem. Taki jest 
właśnie Program dla Śląska – konkretny, napisany 
uczciwie i z szacunkiem.

marzec 2018

■■ ■Przeznaczyliśmy dodatkowe 
500 milionów złotych 
na drogi lokalne

Tak jak Isaac Newton ma swoje zasady dynamiki, 
tak my mamy zasady skutecznej polityki 
regionalnej. Wiecie, jak brzmi pierwsza z nich? 
Rozwój jest tam, gdzie da się dojechać. Po prostu. 
I choć porównanie z Newtonem należy potraktować 
z przymrużeniem oka, to trudno zaprzeczyć 
prawdzie zamkniętej w tym krótkim zdaniu. 
Polska to nie tylko wielkie metropolie, autostrady 
i drogi ekspresowe pomiędzy nimi. Dbamy o to, 
by mieszkańcy najmniejszych miejscowości 
mogli dojechać do szkoły, pracy czy lekarza bez 
wybierania jednocześnie numeru mechanika, 
który naprawi zawieszenie. Dlatego przekazaliśmy 
dodatkowe 500 milionów złotych z budżetu 
państwa na remonty i budowę dróg lokalnych.
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maj 2018

■■ ■Ogłosiliśmy program 
Mosty dla Regionów

No dobrze, mamy już drogi, ale co jeśli tę drogę 
przedziela rzeka? Spokojnie, pomyśleliśmy też 
o tym. W Polsce jest wiele przepraw promowych, 
ale zazwyczaj mają one sezonowy charakter. Poza 
tym most ma taką samą zaletę, jak sklep nocny 
– jest otwarty 24h na dobę. Tyle że mosty są bardzo 
kosztowne i najczęściej są one poza możliwościami 
finansowymi samorządów lokalnych. Program 
Mosty dla Regionów to 2,3 miliarda złotych 
na najpotrzebniejsze przeprawy na drogach 
lokalnych. Za te pieniądze najpierw sfinansujemy 
80% kosztów przygotowania dokumentacji. 
Wytypowaliśmy 21 przepraw, ale program ma 
charakter otwarty – propozycje projektów mogły 
zgłaszać wszystkie samorządy. 

czerwiec 2018

■■ ■Wojewodowie podzielili 
dodatkowe 500 milionów 
złotych na drogi lokalne

Było A, musi być i B. Trzy miesiące po ogłoszeniu 
programu wojewodowie zdecydowali, jak podzielić 
dodatkowe 500 milionów złotych, które rząd 
przeznaczył na drogi lokalne. Dodatkowe pieniądze 
trafiły do 421 samorządów na 433 inwestycje. 
Oznacza to budowę i remonty 561 kilometrów dróg 
gminnych i powiatowych. Oprócz dróg powstanie 
też 26 mostów, 230 kilometrów chodników 
lub ścieżek pieszo-rowerowych i 300 bezpiecznych 
przejść dla pieszych. Co da to naszym małym 
ojczyznom? A pamiętacie pierwszą zasadę 
skutecznej polityki regionalnej?
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wrzesień 2018

■■ ■Program dla Śląska 
w połowie drogi

Kiedy uczniowie dopiero rozkręcali się w szkolnych 
ławach, my świętowaliśmy już połowinki. 
Nie, nie były to połowinki szkolne ani uczelniane, 
ale rzetelne podsumowanie wdrażania Programu 
dla Śląska. We wrześniu 2018 roku byliśmy 
w połowie drogi w zainwestowaniu pieniędzy. Do 
programu dodaliśmy też 14 nowych inwestycji, 
między innymi „śląską pulę” środków w inicjatywie 
Czyste Powietrze, wsparcie dla siedmiu 
szpitalnych oddziałów ratunkowych czy program 
preferencyjnego finansowania zakupu autobusów 
elektrycznych Gepard II. 

wrzesień 2018

■■ ■Rząd przyjął ustawę  
o Funduszu Dróg 
Samorządowych

Znacie już pierwszą zasadę skutecznej polityki 
regionalnej. Jest i druga, również nieformalna, 
ale jakże prawdziwa – droga lokalna może być 
autostradą do inwestycji. Jak przekuliśmy ją na 
praktykę? Powiedzmy to wprost – żaden rząd 
w historii III RP (wcześniej nie sprawdzaliśmy) nie 
przeznaczył tyle pieniędzy na budowę i remonty dróg 
lokalnych. Do 2028 roku na ten cel trafi 36 miliardów 
złotych. W samym 2018 roku było to rekordowe 
1,3 miliarda złotych. We wrześniu Rada Ministrów 
skierowała do Sejmu projekt ustawy w tej sprawie. 
Po szybkim przyjęciu przez parlament w listopadzie 
ustawę podpisał prezydent Andrzej Duda.
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październik 2018

■■ ■Uruchomiliśmy Program 
dla Bieszczad

Bliskie, przyjazne dla mieszkańców, zielone 
i przedsiębiorcze – te cztery przymiotniki opisują, 
jakie powinny być Bieszczady i jednocześnie 
streszczają cel naszego programu, którego 
wartość to miliard złotych. Składają się na niego 
między innymi inwestycje w drogi, służbę zdrowia, 
szkolnictwo. Spora część będzie finansowana 
z funduszy unijnych. 1 października 2018 roku 
zapamiętamy na długo. Program ogłaszaliśmy 
w pięknych okolicznościach przyrody, w Polańczyku 
– turystycznej stolicy Bieszczad.

listopad 2018

■■ ■Prezydent podpisał ustawę 
o kołach gospodyń wiejskich

Niektórym kojarzą się tylko z tańcami ludowymi 
i szydełkowaniem. A szkoda, bo to bardzo 
krzywdząca opinia. Koła gospodyń wiejskich 
są ruchem, który działa na wsi od 150 lat. Kobiety 
z kół nie tylko pielęgnują tradycje i zwyczaje, 
lecz także są ostoją przedsiębiorczości w swoich 
małych ojczyznach. Dzięki ustawie, która weszła 
w życie w listopadzie 2018 roku, koła uzyskały 
osobowość prawną i środki z budżetu państwa. 
Na start mogą otrzymać kilka tysięcy złotych.
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kwiecień 2019

■■ ■Zakończyliśmy nabór 
wniosków w programie 
Mosty dla Regionów

Prawie rok po ogłoszeniu programu mogliśmy 
powiedzieć: wiemy, że program miał sens. 
W zakończonym w kwietniu naborze wpłynęło 
do nas 75 wniosków. Samorządy ubiegały się 
o ponad 86 milionów złotych dofinansowania 
na przygotowanie dokumentacji dla swoich 
inwestycji. Szacowany przez wnioskodawców 
późniejszy koszt budowy przepraw, dla których 
złożono wnioski, wniósł ponad 4 miliardy złotych, 
czyli o 1,7 miliarda więcej niż budżet programu. 
Jest z czego wybierać!

lipiec 2019

■■ ■Wydaliśmy pierwsze 
pozytywne opinie 
w programie Mosty 
dla Regionów

Po ocenie wniosków przyszedł czas na decyzje. 
W lipcu minister Jerzy Kwieciński wydał 
pierwsze pozytywne opinie, które są swoistą 
promesą przyznania dofinansowania. Takie 
promesy dostali samorządowcy, którzy 
zbudują most w Krasnymstawie na rzece 
Wieprz i w Kobylnikach na Noteci. 





Troszczyliśmy się 
o dobre relacje 
z innymi państwami

Dobre relacje to pierwszy krok do 
współpracy, dlatego w swoich działaniach 
poświęcamy im dużo uwagi. Zarządzamy 
funduszami unijnymi, co oznacza częste 
kontakty z innymi instytucjami – polskimi 
i unijnymi. Wspólnie ze Szwajcarią, Norwegią, 
Islandią i Liechtensteinem dbamy o to, 
by dobrze zainwestować fundusze przyznane 
Polsce przez te kraje. Chcemy, aby Polska 
była liderem wśród krajów Europy Środkowo-
-Wschodniej, dlatego inicjujemy współpracę 
z sąsiadami i wspieramy inicjatywy 
makroregionalne ponad granicami. 
Angażujemy się też w przedsięwzięcia 
Organizacji Narodów Zjednoczonych, 
co zaowocowało przystąpieniem Polski 
do Rady Rządowej UN Global Compact 
i decyzją, że w 2022 roku w Katowicach 
odbędzie się jedno z największych wydarzeń 
pod egidą ONZ – Światowe Forum Miejskie.
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listopad 2015

■■ ■Reaktywowaliśmy grupę 
przyjaciół spójności

Ernest Hemingway powiedział: „Powiedz mi, 
kim są twoi przyjaciele, a powiem ci, kim jesteś”. 
To, kim jesteśmy w UE, definiują nie tylko nasze 
położenie na mapie i czas przystąpienia do Unii, 
lecz także interesy. Postanowiliśmy budować 
sojusze oparte na wspólnocie interesów, 
bo to najtrwalszy budulec. Dlatego pracę 
rozpoczęliśmy od zaproszenia do Warszawy 
przedstawicieli Bułgarii, Chorwacji, Czech, Grecji, 
Hiszpanii, Litwy, Portugalii, Rumunii, Słowacji, 
Słowenii, Węgier i Włoch. Przedstawiliśmy 
propozycje mechanizmów, które pozwoliłyby dłużej 
wykorzystywać dostępne środki z perspektywy 
finansowanej na lata 2007-2013. Skorzystała 
Europa, skorzystaliśmy i my. Żadne euro dla Polski 
nie przepadło, a nawiązane wtedy dobre relacje 
procentują do dzisiaj. 

sierpień 2016

■■ ■Pierwszy szczyt Trójmorza 
w Dubrowniku

Choć nie byliśmy organizatorami tego szczytu, 
to umieszczamy go w naszym folderze. Dlaczego? 
Nasze ministerstwo od czerwca 2019 roku jest 
rządowym koordynatorem Inicjatywy Trójmorza. 
Ten folder powstaje w przeddzień organizowanego 
przez nas spotkania na poziomie ministrów 
w Warszawie i chwilę po tym, gdy minister Jerzy 
Kwieciński rozmawiał w USA o współpracy w ramach 
tego przedsięwzięcia. Trójmorze jest jednym z naszych 
kluczowych projektów. 12 państw między morzami 
Bałtyckim, Adriatyckim i Czarnym, 112 milionów 
ludzi, 1/3 powierzchni UE – to ogromny potencjał do 
wspólnych inwestycji w zakresie energii, transportu, 
komunikacji cyfrowej i gospodarki.
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czerwiec 2017

■■ ■Zakończyliśmy wdrażanie 
Szwajcarsko-Polskiego 
Programu Współpracy

Usuwanie azbestu z dachów, walka Głównego 
Inspektora Sanitarnego z używkami, nowe pociągi 
dla Warszawskiej Kolei Dojazdowej – może trudno 
w to uwierzyć, ale wszystkie te inwestycje mają 
wspólny mianownik. Zrealizowano je dzięki 
Szwajcarsko-Polskiemu Programowi Współpracy. 
Szwajcaria korzysta z rynku unijnego, dlatego 
dokłada się do przedsięwzięć, które wyrównują 
poziom rozwoju „starej” i „nowej” UE. Polska była 
największym beneficjentem szwajcarskich 
funduszy. Przez 10 lat wykorzystaliśmy 
489 milionów franków. Pieniądze trafiły 
do 58 dużych inwestycji i 1700 mniejszych 
projektów. 

grudzień 2017

■■ ■Trzecia edycja Funduszy 
Norweskich i EOG – Polska 
znów dostała najwięcej!

Norwegia, Islandia i Liechtenstein, podobnie jak 
Szwajcaria, przeznaczają fundusze na inwestycje 
w państwach członkowskich UE w zamian za to, 
że mogą korzystać ze wspólnego rynku. Te pieniądze 
przeznaczamy między innymi na edukację, 
przedsiębiorczość i zdrowie. Pod koniec 2017 roku 
podpisaliśmy umowy, na mocy których Polska po raz 
kolejny dostała najwięcej – ponad 809 milionów euro 
z 2,8 miliarda euro dla kilkunastu państw. Jeśli relacje 
polsko-norweskie kojarzą się większości Polaków 
z rywalizacją Justyny Kowalczyk z Marit Bjørgen, 
to dla nas pierwszym skojarzeniem jest wzorowa 
współpraca z naszymi kolegami z kraju fiordów. 
Tak samo jest z Islandczykami i mieszkańcami 
Liechtensteinu. 



– 26 –

wrzesień 2018

■■ ■Deklaracja Karpacka 
podpisana

W Unii Europejskiej jest tak, że jeśli chcesz 
korzystać z funduszy wspólnotowych, zazwyczaj 
musisz mieć strategię ich wykorzystania. Uważamy, 
że państwa położone wokół Karpat powinny mieć 
taką strategię – wspólny plan działania na rzecz 
wspólnych inwestycji. Dlatego podczas Forum 
Ekonomicznego w Krynicy, minister Jerzy Kwieciński 
oraz przedstawiciele Słowacji, Ukrainy i Węgier 
podpisali Deklarację Karpacką. To pozwoliło 
skierować do UE wniosek o rozpoczęcie prac 
nad Strategią Karpacką. Byłaby to piąta strategia 
makroregionalna w UE. Jakie mielibyśmy z niej 
korzyści? Przede wszystkim umożliwiłaby dostęp 
do dedykowanych środków w budżecie UE. 

maj 2019

■■ ■Światowe Forum Miejskie 2022 
odbędzie się w Katowicach

Nie ma przesady w stwierdzeniu, że w 2022 roku 
Katowice będą przez kilka dni stolicą wszystkich miast 
na świecie. Katowice to pierwsze miasto w Europie 
Środkowej, które zostało gospodarzem Światowego 
Forum Miejskiego – jednego z największych wydarzeń 
ONZ. „To wielki prestiż dla Polski i ogromna promocja 
miasta” – mówił minister Jerzy Kwieciński. Decyzja 
została ogłoszona w Nairobi, gdzie minister i prezydent 
stolicy województwa śląskiego Marcin Krupa usłyszeli 
iście oscarowe „And the winner is Katowice”.
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czerwiec 2019

■■ ■Polska wspiera Bałkany 
Zachodnie w zbliżeniu z UE

Rzeszów stolicą Bałkanów? To możliwe. W 2019 
roku Polska przewodniczy tak zwanemu procesowi 
berlińskiemu, czyli unijnej inicjatywie zbliżenia 
do UE sześciu państw Bałkanów Zachodnich 
– Albanii, Bośni i Hercegowiny, Czarnogóry, Kosowa, 
Macedonii Północnej i Serbii. Jednym z wydarzeń 
polskiej prezydencji było Forum Miast i Regionów, 
które zorganizowaliśmy właśnie w Rzeszowie. 
Uważamy, że państwa Bałkanów mogą czerpać 
z naszych doświadczeń. W końcu w UE przeszliśmy 
drogę od marudera do lidera. Poza tym włączone 
w integrację europejską Bałkany Zachodnie 
to inwestycja z wysoką stopą zwrotu dla obu 
stron. Klasyczna sytuacja win-win, w której Europa 
wygrywa bezpieczeństwo, a państwa bałkańskie 
zyskują stabilny rozwój.

lipiec 2019

■■ ■Polska w Radzie 
Rządowej United Nations 
Global Compact

UN Global Compact to mało znana w Polsce 
inicjatywa ONZ. A szkoda, bo to sieć zrzeszająca 
10 tysięcy firm z całego świata, które działają na 
rzecz zrównoważonego rozwoju. Polska została 
członkiem Rady Rządowej tej organizacji jako 
pierwszy kraj z Europy Środkowo-Wschodniej. 
Jakie korzyści daje to członkostwo? Po pierwsze, 
umożliwia współpracę w szczytnym celu. Po drugie, 
otwiera szerzej drzwi polskiemu biznesowi 
do wartego 19 miliardów dolarów rocznie rynku 
zamówień ONZ. Porozumienie w sprawie przyjęcia 
do Rady podpisali w Nowym Jorku minister Jerzy 
Kwieciński oraz dyrektor wykonawcza United 
Nations Global Compact Lise Kingo.
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Inwestowaliśmy 
w bezpieczeństwo 
i jakość życia 
polskich rodzin
Dobra praca, oszczędności na jesień 
życia i godne warunki mieszkaniowe 
– do tego dążą Polacy, bo każdy chce 
zabezpieczyć przyszłość swoją i swojej 
rodziny. Przygotowaliśmy pakiet zmian, 
który w tym pomoże. Kilkadziesiąt tysięcy 
mieszkań w programie Mieszkanie Plus 
jest już na różnym etapie realizacji. 
2,5 miliona użytkowników wieczystych 
nie musi martwić się podwyżkami opłat, 
bo stali się właścicielami gruntów pod 
budynkami, w których mieszkają, a środki 
z OFE zostaną wkrótce przekazane 
na Indywidualne Konta Emerytalne.
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wrzesień 2016

■■ ■Rząd przyjął Narodowy 
Program Mieszkaniowy

Nie ma gniazda – nie ma piskląt. Cztery lata temu 
budżet państwa wspierał głównie długoletnie 
kredyty hipoteczne. Nowy rząd w 2016 roku 
uruchomił nowoczesną politykę mieszkaniową. 
Przygotowaliśmy ofertę dla tych, których nie stać 
na zakup za gotówkę, a z drugiej strony mają 
za wysokie dochody na mieszkanie komunalne. 
Przeznaczyliśmy historycznie największe środki 
– 6,2 miliarda złotych na wsparcie budownictwa 
samorządowego. Zmobilizowaliśmy też różne 
instytucje do udostępniania działek należących 
do Skarbu Państwa pod budowę mieszkań na 
wynajem. Wszystko to pod wspólnym szyldem 
Narodowego Programu Mieszkaniowego.

grudzień 2016

■■ ■Mieszkanie Plus 
– rozpoczęliśmy budowy 
w Białej Podlaskiej i Jarocinie

Uważamy, że każdy, nie tylko mieszkańcy 
największych miast, ma prawo do swojego „M”. 
Program Mieszkanie Plus zaczęliśmy od pilotażu. 
Tak duży projekt trzeba przygotować nie tylko 
od strony procesu inwestycyjnego, lecz także 
finansowania. Pod koniec 2016 roku ruszyliśmy 
z budową mieszkań w Jarocinie i Białej Podlaskiej. 
Przyjęliśmy dwa założenia – czynsze mają być tańsze 
niż rynkowe, musi też istnieć możliwość wykupienia 
mieszkania na własność. Dzisiaj osiedla tętnią 
życiem.
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marzec 2018

■■ ■Uruchomiliśmy dodatkowe 
6,2 miliarda złotych na 
budownictwo komunalne

Mieszkanie Plus to jedno, ale w Polsce brakuje też 
mieszkań dla osób najbardziej potrzebujących. 
Wielu Polaków ma w życiu „pod górkę”. Z kolei 
gminy mają po prostu za mało mieszkań. 
Znaleźliśmy pieniądze i rozwiązanie. Do 2025 roku 
na wsparcie budowy mieszkań komunalnych trafi 
rekordowo wysoka pomoc – 6,2 miliarda złotych. 
Tak jak program Rodzina 500 Plus praktycznie 
rozwiązał problem ubóstwa, tak program budowy 
mieszkań komunalnych ma rozwiązać problem 
kolejek po lokale socjalne.

■■ ■Oddaliśmy pierwsze 
Mieszkania Plus  
w Białej Podlaskiej

Pierwsze, nieliczne jeszcze bociany przylatują 
zazwyczaj na przełomie drugiej i trzeciej 
dekady marca, a ostatnie gniazda bywają 
zasiedlane w połowie maja. W maju 2018 roku 
w Białej Podlaskiej powstało 186 takich gniazd, 
które dla wielu osób stały się domem. Dzisiaj 
wszystkie mieszkania są zasiedlone, czynsz 
jest bardzo atrakcyjny, mieszkańcy korzystają 
z rządowych dopłat. Wieść gminna niesie, że 
nad osiedlem co jakiś czas krążą bociany… 

maj 2018
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lipiec 2018

■■ ■Sejm przyjął naszą ustawę 
o dopłatach do czynszu

Nasz program dopłat skierowaliśmy do osób, które 
są zbyt „zamożne”, żeby ubiegać się o mieszkania 
socjalne, ale jednocześnie nie mają zdolności 
kredytowej. Dopłacamy do czynszów, zachęcając 
jednocześnie do wynajmu mieszkań. Dopłaty mogą 
być udzielane nawet przez 15 lat, a rachunki co 
miesiąc są niższe od kilkudziesięciu do kilkuset 
złotych. Czynsz jest niższy, gdy chcemy tylko 
wynajmować, a wyższy, jeśli chcemy, żeby na 
koniec mieszkanie stało się naszą własnością.

lipiec 2018

■■ ■Mamy ustawę  
ułatwiającą budowę 
mieszkań

W zależności od tego, kto i jak liczy, z badań wynika, 
że w Polsce brakuje od miliona do 3 milionów 
mieszkań. W lipcu 2018 roku mieliśmy już ustawę 
o dopłatach, mieliśmy też pierwsze Mieszkania 
Plus, ale przecież zdecydowaną większość mieszkań 
budują w Polsce prywatne firmy. Jednocześnie 
dobrze położone i skomunikowane działki 
w centrach miast leżą odłogiem. Tak jak kiedyś 
Aladyn uwolnił dżinna, który spełniał życzenia, 
tak my postanowiliśmy uwolnić potencjał tych 
działek i przyspieszyć budowę nowych osiedli. 
Ustawa, którą w lipcu przyjął Sejm, zakłada, 
że wszystko odbywa się z poszanowaniem 
niezależności samorządów, a nowe mieszkania 
nie mogą powstawać w szczerym polu.
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styczeń 2019

■■ ■Zlikwidowaliśmy 
użytkowanie wieczyste

Jaki sens jest w tym, że mieszkanie masz 
na własność, a gruntu pod blokiem już nie? 
No właśnie, żaden! Naszym zdaniem grunt to 
własność. Zapowiedzieliśmy, że oddamy Polakom 
ich własność, i to zrobiliśmy. W zamian za 20 opłat 
rocznych z możliwością korzystnej bonifikaty 
2,5 miliona użytkowników wieczystych stało się 
właścicielami udziałów w gruncie pod swoimi 
mieszkaniami. I wiecie, co jest w tym najlepsze? 
Już nikt nigdy nie podwyższy opłat za użytkowanie 
wieczyste. A te podwyżki potrafiły być dotkliwe, 
opłaty rosły czasem o kilkaset procent.

kwiecień 2019

■■ ■Ogłosiliśmy plan zmian 
w systemie emerytalnym

Wszyscy pamiętamy reklamy z początku tego wieku 
o wakacjach pod palmami. Dość szybko okazało 
się, że ta obietnica ma wiele haczyków. Utrzymanie 
OFE w obecnym kształcie oznaczało, że przyszłych 
emerytów zamiast na urlop w pięciogwiazdkowym 
hotelu będzie stać co najwyżej na spacer po 
najbliższym parku. Propozycja, by uczestnicy OFE mieli 
wolny wybór między prywatnymi indywidualnymi 
kontami emerytalnymi a przekazaniem pieniędzy do 
Zakładu Ubezpieczeń Społecznych, jest istotną częścią 
większego planu zabezpieczenia przyszłości Polaków. 
Budujemy kulturę oszczędzania opartą na trzech 
podstawach: ZUS-ie, pracowniczych programach 
kapitałowych i indywidualnych kontach emerytalnych.
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lipiec 2019

■■ ■Rekordowe budownictwo 
mieszkaniowe

Według różnych szacunków w Polsce brakuje nawet 
3 milionów mieszkań. Rekordowe 110 tysięcy, które 
oddano do użytkowania od stycznia do lipca 2019 roku, 
to o 10,2% więcej niż przed rokiem. Oznacza to, że ta 
luka jest coraz mniejsza. Do końca roku mamy szansę 
na ponad 200 tysięcy mieszkań. Byłby to historyczny 
rekord. Zresztą kolejny – rekordowy był już ubiegły rok, 
kiedy to oddano ich 185 tysięcy. Perspektywy mamy 
dobre – Główny Urząd Statystyczny szacuje, że pod 
koniec lipca 2019 roku w budowie było  
822,8 tysiąca mieszkań, o 3,9% więcej niż w tym samym 
okresie ubiegłego roku. Oczywiście to nie tylko nasza 
zasługa, ale do tej budowy dołożyliśmy co najmniej kilka 
cegiełek, na przykład w postaci Narodowego Programu 
Mieszkaniowego czy zmian w prawie. 

sierpień 2019

■■ ■99% bonifikaty  
przy przekształceniu 
użytkowania wieczystego

Wiele osób ma w życiu „pod górkę”. Inni świadomie 
biorą na siebie trud wychowania kilkorga dzieci. 
W ten sposób pomagają przyszłym pokoleniom. 
Uważamy, że i jednym, i drugim trzeba pomóc. 
Rodziny wielodzielne z Kartą Dużej Rodziny, osoby 
z niepełnosprawnościami i ich rodziny, inwalidzi, 
kombatanci, ofiary represji wojennych i okresu 
powojennego – wszyscy oni mogą liczyć na 99% 
bonifikaty przy przekształceniu użytkowania 
wieczystego we własność.
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sierpień 2019

■■ ■Przedstawiliśmy pakiet 
rozwiązań dla budynków 
z wielkiej płyty

Wielu zadawało sobie pytanie: ile one 
wytrzymają? Bloki z wielkiej płyty, które powstały 
w czasach słusznie minionych, nie kojarzyły się 
z jakością. Wystarczy przypomnieć sobie kilka 
scen z „fachowcami” z serialu Alternatywy 4. 
Dokładnie zbadaliśmy. Wielka płyta jest bezpieczna. 
Przeznaczyliśmy dodatkowe środki między innymi 
na ocieplenie i wzmocnienie konstrukcji bloków 
z wielkiej płyty.

sierpień 2019

■■ ■Program Mieszkanie 
Plus przyspiesza

26 sierpnia poziom naszej satysfakcji był co najmniej 
tak wysoki jak temperatura. Tego dnia w Dębicy 
rozpoczęliśmy budowę 201 mieszkań w ramach 
programu Mieszkanie Plus. 201 mieszkań w budowie 
to 201 szans na rozwój zarówno dla miasta, jak i dla 
osób, które będą w nich mieszkać. Doskonale zdajemy 
sobie sprawę, że wszyscy chcieliby już widzieć stojące 
budynki, ale budowa mieszkań nie trwa pół roku, rok 
ani nawet dwa lata. Wbicie łopaty to jak położenie 
wisienki na torcie – ukoronowanie pracy cukiernika. 
Wcześniej są analizy, projekty, przygotowanie gruntu. 
Idziemy konsekwentnie do przodu i rok po roku 
będziemy kłaść na torcie kolejne wisienki. Na różnym 
etapie przygotowania w programie Mieszkanie Plus 
mamy już 120 tysięcy mieszkań.





Ułatwialiśmy życie osobom 
z niepełnosprawnościami 
i seniorom

Co ma wspólnego Ministerstwo Inwestycji 
i Rozwoju z programem przeznaczonym dla 
osób z niepełnosprawnościami i seniorów? 
Odpowiedź, choć przewrotna, jest też 
bardzo prosta – wszystko. Budowa państwa 
przyjaznego obywatelom to inwestycja. 
Zmienianie świadomości Polaków to rozwój. 
A musimy się zmieniać, bo zmienia się 
rzeczywistość wokół nas. Obecnie prawie 
9 milionów Polaków ma ponad 60 lat, a osoby 
z niepełnosprawnością to 12% populacji. 
Prędzej czy później kwestia dostępności 
będzie dotyczyć każdego z nas, a nie tylko 
małej grupy. Aby sprostać tym wyzwaniom, 
potrzeba rozwiązań systemowych 
i świeżego spojrzenia. Nie zabrakło nam 
tego, zobaczcie pierwsze efekty!
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listopad 2017

■■ ■Zainicjowaliśmy akcję 
„Prosto i kropka”

„Interwencja ukierunkowana terytorialnie”, 
„zintegrowane inwestycje terytorialne”, „potencjały 
endogeniczne” – to nie wymyślone na poczekaniu 
hasła, a autentyczne sformułowania, którymi 
posługujemy się na co dzień. Fundusze unijne 
mają swój język. My go rozumiemy, wy nie 
musicie. „Prosto i kropka” to nasza kampania 
edukacyjna, w ramach której pracujemy nad 
upraszczaniem języka, zachęcamy pracowników, 
by pisali o funduszach w przystępny sposób, 
formatujemy dokumenty tak, by były dostępne 
dla osób niewidomych. Wiedza przekazywana 
między innymi w postaci vloga jest uniwersalna 
i może być stosowana powszechnie, nie tylko przez 
urzędników.

kwiecień 2018

■■ ■Uruchomiliśmy 
programy Dostępność 
Plus i Partnerstwo na 
rzecz dostępności

Uważamy, że każdy ma prawo do samodzielnego 
i godnego życia. Kiedy premier Morawiecki 
inicjował zapowiadany w swoim expose program 
Dostępność Plus, wiedzieliśmy, że będzie to jeden 
z najważniejszych rządowych plusów. Program 
to między innymi pieniądze, również unijne, na 
likwidację barier architektonicznych w szkołach, 
urzędach, przychodniach, ale też zmiany w prawie. 
Wokół programu zebraliśmy także grupę firm 
i instytucji, między innymi PKN Orlen, Carrefour, 
Orange, Pocztę Polską, którym jest bliska idea 
dostępności. Efekt tej współpracy to Partnerstwo 
na rzecz dostępności.
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kwiecień 2018

■■ ■Wprowadziliśmy 
standardy dostępności 
inwestycji unijnych 

Jeśli chcesz, żeby inni podążyli za tobą, musisz 
dać dobry przykład. Dlatego zaczęliśmy od siebie. 
Wprowadziliśmy standardy dostępności (wiemy, 
brzmi mało przyjaźnie) inwestycji unijnych. 
Czym one są? To zestaw reguł, które sprawiają, 
że projekty finansowane z funduszy europejskich 
muszą być dostępne. Co to oznacza w praktyce? 
Jeśli twoja gmina kupuje autobus za fundusze 
unijne, musi mieć on udogodnienia dla osób 
z niepełnosprawnościami. Ale to nie wszystko. 
Dostępność inwestycji oznacza także wprowadzenie 
takich zasad ubiegania się o dotacje, które nie 
dyskryminują osób z niepełnosprawnościami.

czerwiec 2018

■■ ■Pierwszy konkurs 
w programie 
Dostępność Plus

A skoro już jesteśmy w temacie zaczynania 
od siebie… Aby chodniki, parki, urzędy, kina, 
przychodnie, szkoły czy banki były dostępne, 
urzędnicy muszą mieć świadomość barier. 
Tego obszaru dotyczył pierwszy konkurs, który 
zorganizowaliśmy w ramach programu Dostępność 
Plus. Szkolenia dla służb architektonicznych, 
budowlanych i konserwatorów zabytków wciąż 
trwają i pozwolą urzędnikom zapoznać się 
z koncepcją uniwersalnego planowania oraz 
zmierzyć z problemami, z którymi na co dzień 
mierzą się osoby z niepełnosprawnościami.
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październik 2018

■■ ■Pierwsze urzędy podpisały 
„Porozumienie na rzecz 
prostego języka”

Wielu urzędników wciąż pisze zawile, bo uważają, 
że w ten sposób pismo wygląda mądrzej. 
Po co mają po prostu coś „kupować”, skoro 
mogą to „nabyć w drodze transakcji zakończonej 
umową sprzedaży”. Brzmi profesjonalnie, 
prawda? Tylko czy o to chodzi? Chcemy, by nasze 
porozumienie rozpoczęło nową erę w prostej 
komunikacji z obywatelem. Jako pierwsi 
porozumienie podpisali między innymi Szef Służby 
Cywilnej, przedstawiciele Zakładu Ubezpieczeń 
Społecznych, kilku ministerstw i Krajowej Szkoły 
Administracji Publicznej. Księga z deklaracją jest 
otwarta. Wciąż dołączają do nas nowe podmioty.

Z urzędnikiem da się dogadać!

listopad 2018

■■ ■Umożliwiliśmy finansowanie 
z funduszy unijnych 
inwestycji w dostępność

Mała zmiana, duża różnica! Tak zmodyfikowaliśmy 
zasady przyznawania funduszy unijnych, by można 
było finansować tymi pieniędzmi inwestycje 
w dostępność. Pokazaliśmy, że nie tylko zrobiliśmy 
plany, lecz także mamy pomysł, jak je realizować. 
Z tych pieniędzy finansujemy na przykład likwidację 
barier w przychodniach i szpitalach, wspieramy 
uczniów ze specjalnymi potrzebami oraz tworzymy 
dostępne aplikacje i serwisy internetowe.

PS Dziękujemy Komisji Europejskiej za otwartość 
i elastyczność, bo te zmiany wymagały również jej 
zgody!
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grudzień 2018

■■ ■Zorganizowaliśmy 
pierwszy hackathon 
poświęcony dostępności

Odrobina zabawy, wytężona praca programistów 
i efekty w postaci rozwiązań z obszaru dostępności. 
Podczas hackathonu 22 zespoły pracowały 
nad rozwiązaniami informatycznymi dla osób 
z niepełnosprawnościami i osób starszych, w takich 
obszarach jak architektura, transport, edukacja, 
cyfryzacja, usługi. Uzyskane prototypy aplikacji 
w przyszłości będą mogły być podstawą do 
stworzenia użytecznych rozwiązań we wskazanych 
tematach. Zwycięzcą został zespół NEXOCODE, 
który stworzył aplikację Kompan pozwalającą 
osobom z niepełnosprawnościami zaplanować 
i odbyć podróż pociągiem.

luty 2019

■■ ■Ruszyły prace  
Rady Dostępności

Akira Kurosawa miał swoich siedmiu samurajów, 
Dziki Zachód – siedmiu wspaniałych. My 
będziemy mieć 50 „żołnierzy” zaprawionych 
w bojach o dostępność. Rada Dostępności skupia 
przedstawicieli organizacji zajmujących się tematem 
niepełnosprawności, reprezentantów instytucji 
rządowych, sektora nauki i biznesu oraz ekspertów. 
Będą oni doradzać ministrowi, opiniować 
propozycje zmian i sami je proponować. Inspiracją 
do utworzenia rady była amerykańska Access 
Board. Polska jest w tym obszarze pionierem na 
skalę europejską. I wiecie co? Mamy nadzieję stać 
się wzorem dla innych.
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kwiecień 2019

■■ ■Mamy już 150 przyjaciół 
dostępności

Ziarnko do ziarnka i zbierze się miarka. 
Choć to przysłowie dotyczy raczej oszczędzania, 
to doskonale pasuje do Partnerstwa na rzecz 
dostępności. Przez rok od uruchomienia 
programu Dostępność Plus do wcielenia w życie 
jego założeń zobowiązały się bardzo różne 
instytucje – od Wyższej Szkoły Biznesu National 
Louis University w Nowym Sączu przez Dyrekcję 
Generalną Lasów Państwowych po Koleje 
Wielkopolskie. W kwietniu było nas już ponad 150! 
Chociaż czasem polityka dzieli, to są sprawy ponad 
podziałami. Dostępność łączy!

lipiec 2019

■■ ■Stworzyliśmy 
program finansowania 
prodostępnościowych 
zmian w budynkach

Słyszeliście o więźniach czwartego piętra? To obrazowe 
określenie starszych często schorowanych osób, 
które nie mają siły samodzielnie opuścić mieszkania. 
Niestety brak windy w czteropiętrowych blokach 
to niejedyna bariera, z którą zmagają się seniorzy i osoby 
z niepełnosprawnościami. Są też schody, wysokie krawężniki 
i wąskie drzwi. Nasze ministerstwo we współpracy 
z Bankiem Gospodarstwa Krajowego sfinansuje likwidację 
barier architektonicznych w wielorodzinnych budynkach 
mieszkalnych i budynkach użyteczności publicznej. Jesienią 
2019 roku ruszą niskooprocentowane pożyczki z możliwością 
częściowego umorzenia. To na razie pilotaż za 4 miliony 
złotych. Jeśli się sprawdzi, będzie więcej. 
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lipiec 2019

■■ ■Sejm przyjął naszą 
ustawę o dostępności

Stworzyliśmy tę ustawę, bo uważamy, 
że niepełnosprawność to nie jest niepełnoprawność 
(trzeba przeczytać litera po literze). Ograniczenia 
fizyczne nie ograniczają praw! Ustawa o dostępności 
to pierwsze w historii Polski twarde prawo, które 
poprawi jakość życia osób z niepełnosprawnościami, 
seniorów i wszystkich mających szczególne potrzeby. 
Chcemy zapewnić im pełen dostęp do życia 
społecznego. To nie tylko deklaracje, lecz także 
konkretne narzędzia, takie jak Fundusz Dostępności, 
które sprawią, że Polska przestrzeń publiczna będzie 
bardziej przyjazna. Mamy jednak świadomość, że 
dostępności nie ustanowimy prawem. Ona sama 
w sobie jest prawem. Możemy natomiast utorować jej 
drogę przepisami.
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■■ ■Umowa door-to-door 
w 150 gminach podpisana

Krok ku samodzielności – indywidualny transport, 
na przykład na rehabilitację do przychodni. 
Dzięki umowie podpisanej przez Państwowy 
Fundusz Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 
150 gmin będzie mogło uruchomić transport 
dla osób mających trudności z poruszaniem 
się. Jako uzupełnienie finansowane będą także 
usprawnienia poprawiające dostępność budynków 
wielorodzinnych. Łączna wartość przedsięwzięcia 
to około 54 miliony złotych, w tym dofinansowanie 
z funduszy europejskich wyniesie 45 milionów.





A czasem po prostu 
luzowaliśmy krawat
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